
 ثبت اطلاعات خرید و فروش طلا در 
سامانه جامع تجارت الزامی است

امیر خوشبخت سرپرست معاونت نظارت و بازرسی اداره 
کل صمت استان تهران اظهار داشت: بر اساس مصوبات 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، با عنوان ضوابط اختصاصی 
گروه کالایی فلزات گران بها و گوهرسنگ، موضوع تبصره 
۴ ماده ۱۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضوابط خرید 
و فروش، حمل و نگهداری این کالا در کشور اجرایی شد. 
وی افزود: نظر به اهمیت بازار طلا هم از جهت صنعت طلا 
و ظرفیت اشتغال زایی و افزایش صادرات آن در کشور و 
هم به دلیل وجود برخی تخلفات مانند و قاچاق ضوابط 
اختصاصی گروه کالایی فلزات گران بها و گوهرسنگ 
تدوین که بر اساس ضوابط هرگونه خرید و فروش این کالا 
باید در سامانه جامع تجارت ثبت شود. سرپرست نظارت 
و بازرسی اداره کل صمت استان تهران تصریح کرد: این 
موضوع برای مشتریان غیرتجاری مسئولیتی نداشته و 
تنها وظیفه مردم مطالبه و دریافت فاکتور قابل استعلام 
از سامانه جامع تجارت است و کلاس های آموزشی در این 
خصوص جهت اعضا اتحادیه و صنف برگزار شده است و 
بازرسی های دوره ای با حضور نهادهای نظارتی و بازرسان 
اتحادیه طلا و جواهر تهران در حال انجام است. به گزارش 
مهر، خوشبخت تاکید کرد: همراهی و همکاری خریداران و 
مردم در اجرای این موضوع مطالبه و دریافت فاکتور معتبر 
از فروشندگان حائز اهمیت است که تحقق این امر مستلزم 
همکاری مردم عزیز است همچنین در اجرایی قانون هیچ 
مصلحتی پذیرفته نیست و بر همین اساس گشت های 
مشترک بازرسی و نظارت در سطح شهر و مراکز خرید و 

فروش طلا و شمش و سکه در حال انجام است. 

 رانندگان خودروهای سواری 
به دردسر افتادند

دبیر انجمن واردکنندگان لاستیک گفت: لاستیک های 
سایز ۱۳ تا ۲۱ دارای کمبود است. حداقل ۱۵ میلیون 
دستگاه از محصولات ایران خودرو و سایپاست که به 
تایرهای با سایز ۱۳، ۱۴ و ۱۵ اینچی مجهز هستند. 
بنابراین این سایز لاستیک بیشتر از سایر تایرها در معرض 
مصرف قرار دارد. سید محمد میرعابدینی، دبیر انجمن 
واردکنندگان لاستیک گفت: تعرفه واردات تایر به دلیل 
محاسبه هزینه های گمرکی به ۴۰ درصد رسیده است به 
طوریکه هزینه های جانبی استاندارد و ۹ درصد مالیات بر 
ارزش افزوده نیز به این مقدار تعرفه واردات اضافه می شود. 
او گفت: تا زمانی که واردکنندگان رسمی نتوانند با کاهش 
تعرفه واردات لاستیک به رقابت با فعالان غیر رسمی 
بپردازند، وضعیت بازار تایر بهبود نخواهد یافت. دبیر 
انجمن واردکنندگان لاستیک گفت: در گذشته واردات 
لاستیک بر مبنای ارز ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی محاسبه 
می شد، اما اکنون بر مبنای محاسبه ارز ۳۲ هزار تومانی 
است و بازار تایر کشور سالانه نیازمند واردات ۵ تا ۷ میلیون 
حلقه است، اما کمتر از سه میلیون حلقه به کشور وارد 
می شود که این کمبود ناشی از تعرفه بالای واردات ایجاد 
شده است. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، او گفت: 
در بازار فعلی، لاستیک های سایز ۱۳ تا ۲۱ دارای کمبود 
است، توجه داشته باشید که در کشور اگر ۲۰ میلیون 
خودرو سواری وجود دارد حداقل ۱۵ میلیون دستگاه 
از این تعداد محصولات ایران خودرو و سایپا است که 
به تایرهای با سایز ۱۳، ۱۴ و ۱۵ اینچی مجهز هستند. 
بنابراین این سایز لاستیک بیشتر از سایر تایرها در معرض 

مصرف قرار دارد. 

 آغاز رجیستری آیفون ۱۴
از شایعه تا واقعیت

طی روزهای گذشته مطالبی درباره امکانپذیر شدن 
رجیستری آیفون ۱۴ در سامانه همتا منتشر شد و این در 
حالی است که بارها اعلام شده در حال حاضر تصمیمی 
مبنی بر رجیستری آیفون ۱۴ گرفته نشده و طبق اعلام 
رسمی مسئولان، این موضوع شایعه است. نکته مهمی که 
وجود دارد این است با وجود ممنوعیت واردات این نوع 
گوشی و از سوی دیگر تمایل به خرید آن، بازار کلاهبرداری 
و سوءاستفاده از این موضوع هم فراهم شده است؛ به 
گونه ای که چندی پیش تبلیغات گسترده ای در برخی 
شبکه های اجتماعی و برخی واحدهای صنفی مبنی بر 
بازگرداندن آنتن آیفون ۱۴ قاچاق با شگردهایی مانند 
تغییر سیم کارت مشاهده شد. در این راستا، سامانه 
همتا اطلاعیه ای صادر و اعلام کرد با توجه به اینکه 
شبکه اپراتوری به صورت مستمر در حال پایش بوده و 
آنتن دستگاه های قاچاق از جمله این دستگاه ها مسدود 
می شود، از سوی کارشناسان، به مردم اکیدا توصیه می شود 
فریب تبلیغ آنتن موقت را نخورده و از اعتماد به این افراد 
خودداری کنند. در این اطلاعیه تأکید شد واحدهای 
صنفی هم توجه کنند که قاچاق کالا جرم است و بر اساس 
مواد ۱۸، ۱۸ مکرر، ۲۹ و ۳۲ قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز مصوب سوم دی ماه ۱۳۹۲ و ماده ۲۰ قانون اصلاح 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مصوب ۲۰ فروردین ۱۴۰۱ 
علاوه بر ضبط کالا، مشمول جزای نقدی، حبس از دو تا 
پنج سال و شلاق تعزیری حسب مورد خواهد بود. در حال 
حاضر هم چند روز گذشته بعضا خبرهایی درباره اینکه 
رجیستری آیفون ۱۴ در سامانه همتا امکان پذیر شده 
منتشر شده است، اما براساس بررسی های انجام شده به 
نظر می رسد این خبر شایعه است و تا به امروز اتفاق تازه ای 
درباره این گوشی رخ نداده و همچنان رجیستر نمی شود و 
واردات مسافری و تجاری آن ممنوع است. به گزارش ایسنا، 
همچنین انجمن موبایل هشدار داده که اگر استفاده از این 
روش های جدید به صرفه اقتصادی برای همه گوشی های 
پرمصرف و ارزان قیمت برسد، عملا طرح رجیستری 
کارایی خود را از دست خواهد داد و قاچاق مسافری بازار را 
خواهد گرفت. بنابراین با توجه به شرایط موجود برای این 
گوشی مسئولان توصیه می کنند به دلیل اینکه این مدل 
گوشی در ایران سرویسی دریافت نمی کند از این رو مردم 

باید از خرید آن اجتناب کنند. 

بهزادپور:  صدیقه   – ملی  آرمان    
مالیات  اخذ  چگونگی  و  مالیات ستانی 
و پیش بینی تحقق درآمدهای مالیاتی در 
سال های اخیر یکی از خبرهایی به شمار 
می آید که به ویژه در ماه های اخیر در صدر 
اخبار منتشره قرار گرفته است. از سوی دیگر 
مالیات بر عایدی و ثروت، مالیات بر خانه ها 
و خودروهای لاکچری و... از جمله پایه های 
جدید مالیاتی هستند که دولت اهتمام جدی 
برای اجرای آن دارد، هرچند هنوز طرح هایی 
مانند مالیات بر خانه های خالی به سرانجامی 
قطعی نرسیده است اما برخی از کارشناسان 
معتقدند که اجرای برخی از طرح مالیاتی باید 
با نگاه عادلانه و اخذ مالیات از اقلیت صاحبان 
ثروت های هنگفت اجرایی شود و در این میان 
سودجویانی در بازارهای ارز، طلا، خودرو و 
مسکن نیز سهم خود در اداره کشور ادا کنند، 
همچنین اجرای طرح های مالیاتی با نگاهی 
کارشناسانه و پشتوانه بازوی اجرایی قوی در 
کشور می تواند بحران های مختلف اقتصادی 
را به ساحل آرامش برساند و به بهبود وضعیت 
اقتصادی  منتهی شود. در این باره با حسین 
راغفر، کارشناس اقتصادی گفت وگو کرده ایم.

 روند مالیات ستانی در ایران با توجه 
به شرایط حاکم بر جامعه چگونه ارزیابی 

می کنید؟
اخذ مالیات در شرایط بحرانی موثرترین 
راهکار در همه کشورها به شمار می آید به ویژه 
مالیات بر درآمد و ثروت از جمله موثرترین 
روش ها در این زمینه است که دولت برای اخذ 
مالیات بر بنگاه ها و تولید بیش از حد متمرکز 
شده که بخش بزرگی از ثروت کشور را در 
اختیار دارند که براساس بررسی های صورت 
گرفته حدود ۱۱ هزار فرد با دارایی های کلان 
بالغ بر چند هزار میلیارد در کشور شناخته 
شده اند که تاکنون ریالی مالیات پرداخت 
نکرده اند که دریافت مالیات بر ثروت در اکثر 
کشورها مانند آمریکا به ویژه از افرادی با 
درآمدهای کلان طی سال های -۱۹۱۴ ۱۹۸۰ 
همزمان با اوج بحران به دلایل مختلف از 
جمله جنگ جهانی دوم از ۱۰ درصد جمعیت 
دارای ثروت کلان بیش از ۹۰ درصد مجموع 
مالیات پرداخت شده را اخذ کردند و به عبارتی 
ثروتمندان بیش ترین مالیات را در مواقع 
بحرانی باید پرداخت می کردند که تحت عنوان 
مالیات مصادره ای هم نام برده می شود اما 
درحال حاضر جمعی از ثروتمندان که ثروت 
خود  را در همین حاکمیت و  کشور کسب 
کرده اند حاضر به پرداخت مالیات نیستند 
حتی اگر منافع  کشور را نیز در خطر ببینند 

بازهم حاضر به پرداخت مالیات نیستند. 
 تفاوت های موجود در نظام مالیاتی 
ایران و دیگر کشورها چگونه است و 
اخذ مالیات در ایران باید بر اساس چه 

الگوهایی عملیاتی شود؟
در بسیاری از نظام های سرمایه داری و 
کشورهای صنعتی دریافت مالیات با نرخ های 
بیشتر رفتاری مرسوم بوده است که براساس 
گزارش های موجود  هنگام مواجهه با بحران 
شدید دولت از برخی سرمایه داران دارای 
ثروت های کلان وام هایی دریافت کرده اند و 
بازپس نداده اند و تاکید کرده اند که این وام های 
شما برای ثبات جامعه ای است که پیش از این 
از طریق همان جا موفق با مال اندوزی کرده اید 
درحالی که این روند برعکس است و ثروتمندان 
سهم کمتری در پرداخت مالیات دارند و این 
امر به ویژه در مواقع بحرانی بیشتر مشاهده 
می شود و البته دولت نیز فشار زیادی بر این 
گروه وارد نمی کند در حقیقت منابع کثیر 
ثروت در حال حاضر در اختیار گروهی است 
و برخی از مسئولان هم جرات اظهار نظر برای 
محاسبات مالیاتی و... برای این گروه را ندارد در 
حالی که همه افراد جامعه برای اداره جامعه و 
نظام سیاسی و اقتصادی موظف به پرداخت 

مالیات هستند. 

 دلیل تمرکز چند ساله اخیر دولت بر 
مالیات ستانی برخلاف سال های گذشته 
چیست و آیا این امر را مطلوب ارزیابی 

می کنید؟
متاسفانه نظام مالیاتی پاشنه آشیل نظام 
اقتصادی جامعه محسوب می شود. برخی از 
افراد اینقدر در دلشمغولی های مالی و دنیوی 
غرق شده اند که نمی دانند که با کنار کشیدن 
از پرداخت های مالیاتی در ایجاد بحران های 
مختلف در کشور سهیم هستند اما در حقیقت 
باید مطلع باشند چنانچه از پرداخت حق مشروع 
مالیاتی در سطوح مالیاتی خودداری کنند باید 
در انتظار پیامدهایی که  کشور را تهدید می کند 
باشند. این در حالی است که وضعیت اقتصادی 
کشور  بسیار سخت است، گرانی ها و نبود انگیزه 
و زیرساخت ها برای انجام اقدامات اساسی در 
این حوزه نیازمند توجه بیشتر مسئولان است 
و به نوعی باید گفت که دولت به اشتباه به جای 
اینکه به دنبال علت ها باشد در پی معلول ها بوده 
است و این معضلی ساختاری در کشور است 
که به جای اهمیت دادن و پرداختن به علت ها 
به معلول ها می پردازند و از این رو ره به جایی 

نخواهیم برد. 
 رابطه میان رشد فقر و نابرابری در 
جامعه و عملیاتی نشدن طرح مالیات بر 

عایدی سرمایه در چیست؟
 لایحه مالیات و به ویژه مالیات بر عواید 
حاصل از سرمایه، در تیرماه سال ۱۳۹۳ توسط 
دولت به مجلس تقدیم شد، اما متأسفانه 
نمایندگان آن را رد کردند. این در حالی بود که 
دولت به بودجه جدیدی احتیاج داشت زیرا با 
کسری بودجه زیادی روبه رو بود. نکته جالب در 
رد شدن این لایحه این بود که خود دولت گفت 
خوب شد این اتفاق افتاد و حتی عنوان کرد 
این لایحه موجب رکود بازار مسکن می شد. در 
آن دوره زمانی و تقریباً تا ۱۳۹۱ سرمایه گذاری 
در حوزه مسکن سود صد درصدی داشت. در 
نتیجه حجم زیادی از سرمایه بانک ها و بخش 
خصوصی وارد این حوزه شد که در زمینه 
ساخت و ساز خانه  های لوکس به کار گرفته 
می شد اما فعالین این بخش یک ریال بابت 
این کار مالیات نمی پرداختند. بر این اساس به 
نظر من این مالیات بر عواید حاصل از سرمایه 
بایستی حتما تحقق پیدا کند. زیرا افزایش 
قیمت را به خصوص در مسکن کنترل می کند 
و هم به منابع مالی دولت می افزاید. به رغم 
روشن بودن نتایج این مالیات، در مجلس 
لایحه دولت با اختلاف دو یا سه رای رد شد. این 
مالیات هم می تواند افزایش قیمت ها را کنترل 
کند و هم می تواند موجب شود که منابع از 
فعالیت های سفته بازی و سوداگری عملًا به 
فعالیت های دیگری سوق پیدا کند. البته این 
امر به تنهایی رخ نمی دهد. در ایران فرار مالیاتی 
خیلی زیاد است که به نظر می رسد که  برخی  
مدیران هنوز متوجه عمق فاجعه نشده اند یا اگر 

هم شده اند قصد عادی سازی ظاهری شرایط 
را دارند که البته و جای تعجب دارد که چشم 
اندازها و پیامدهای این مسأله را نمی بینند، 
اما بسیار مطلوب است که در این میان با 
واقعیت ها روبه رو شوند و بگذارند که اطلاعات 
صحیح به مقامات مسئول تصمیم گیرنده 

برسد. 
در  عقیم  اجرای طرح های   دلایل 
حوزه های مالیاتی چیست و چرا برخی 
از طرح ها بدون بررسی های کارشناسانه 

عملیاتی و ناموفق اجرا می شوند؟
در جلساتی که من با تنی چند از مسئولان 
حضور داشتم به وضوح مشاهده کردم که 
برخی که  معتمد مسئولان هستند، اطلاعات 
غیرواقعی رد و بدل می شود و با سوگیری های 
مختلف همراه است و باید شفاف و واضح گفت 
که اگر همین روند ادامه یابد واقعاً جای نگرانی 
وجود دارد، چراکه ارائه داده ها و اطلاعات اشتباه 
خوش بینی کاذب ایجاد می کند و این امر 
موجب فاصله هرچه بیشتر مسئولان با مردم 
و واقعیت های فعلی و شرایط حال جامعه وجود 
دارد در حالی که کشور در حال یک جنگ تمام 
عیار اقتصادی است از این رو تامین منابع مالی 
اصلی از طریق مالیات بسیار ضروری است و در 
این راستا باید مودیان واقعی شناسایی شوند و 
از فعالیت سفته بازان و افرادی که خرید و فروش 
ارز و زمین و مسکن و... می کنند جلوگیری کرد 
و ضابطه های قوی و شفاف در این زمینه وضع 
کرد، به ویژه این مسأله باید در حوزه مسکن 
عملیاتی شود و مالیات بر خانه های لوکس با 
تعریف واضحی از متراژ و یا نرخ گذاری با نظر 
کارشناسی به طور دقیق و فوری اجرایی شود. 
اگر شبکه درآمدی در کشور مشخص شود، 
همان طور که در کشورهای صنعتی هر درآمد 
افراد در جایی ثبت می شود، نیازی نیست 
خانواده ها را ارزیابی کنند. از طریق مالیاتی که 
پرداخت کرده اند، درآمدشان مشخص می شود. 
بخشی از این باید در نظام بانکی شکل بگیرد. اگر 
نظام مالیاتی ما یک شبکه ارتباطی ملی باشد، 
آن وقت مشخص می شود هر فردی چقدر درآمد 
داشته و چقدر باید مالیات بپردازد. چون یکی از 
موارد اصلی کسب درآمد در کشورهای صنعتی 
مالیات بر مصرف است. اما در ایران بیشتر مالیات 
بر تولیدکننده دریافت می شود به همین دلیل 
مشکلات زیادی برای تولید ایجاد می شود. 
افرادی که می توانند فرار مالیاتی کنند، همان 
کسانی هستند که در فعالیت های سوداگری 
حضور دارند و ما با این روش سوداگری را تشویق 
و تولید را سرکوب می کنیم. ساخت مسکن 
لوکس در سال های اخیر و برای داد و ستد بوده 
است. در واقع مردم به عنوان کالای سرمایه ای 
به آن نگاه می کردند نه کالای مصرفی. اگر 
کسی خانه ساده ۷۵ متری بسازد که مردم 
بتوانند آن را بخرند، این می تواند کاملًا معاف از 
این دسته از مالیات باشد ولی وقتی که میانگین 

ساخت و سازی که در ظرف ده ساله گذشته در 
کشور صورت گرفته است ۱۲۵ مترمربع است، 
مشخص می شود خانه لوکس ساخته شده 
است. پس با توجه به متراژ و زیربنای خانه، 

گرفتن مالیات و عوارض کار ساده ای است. 
 معافیت های مالیاتی یکی دیگر از 
معایب اجرای طرح های مالیاتی است که 
مورد اعتراض گروه زیادی از افراد حقیقی 
و حقوقی جامعه واقع شده است و در 
حقیقت تعریف پایه های جدید مالیاتی 
در حین معافیت برخی سازمان ها را  نوعی 
تبعیض می دانند. دلیل اصرار دولت بر 

چنین روندی چیست؟
با توجه به شرایط حاکم بر جامعه باید 
معافیت های مالیاتی خصولتی ها را حذف در 
غیراینصورت تبعات آن کشور را با چالش مواجه 
می سازد. از سوی دیگر تخصیص یارانه به برخی 
از بنگاه ها مانند خودروسازان که اسراف فاحشی 
در منابع دارند را باید حذف کنند و یا اگر ناچار 
به استمرار این فرآیند هستند باید در ازای 
پرداخت یارانه، بهبود کارآیی را با ضمانت 
اجرایی طلب کنند که البته در حال حاضر 
نشانی از این مطالبه وجود ندارد. این زنجیره در 
ارتباطات برون و درون اقتصادی حاصل خواهد 
آمد و البته به کارکردهای مختلف اقتصادی 
مربوط است و از این رو باید زیرساخت اقتصاد و 
نظام اصلاح و بهبود یابد. در حالی که بسیاری 
از تخلفات و فرارهای مالیاتی در حال حاضر نه 
در اقتصاد زیرزمینی و پنهان بلکه در اقتصاد 
روی زمین با خلأ های قانونی با حضور برخی 
از نهادها که یا مالیات پرداخت نمی کنند و یا از 
معافیت های مالیاتی دائمی بدون ارائه گزارش 
عملکرد برخوردار هستند قابل مشاهده است. 
مالیات ستانی با گفتاردرمانی اجرا نمی شود بلکه 
عمل نیاز دارد و قبلًا هم دیده ایم که بودجه در 
سال های مختلف محقق نشده است و این مسأله 
در دوران رکود شدت بیشتری می یابد و مالیات 
ستانی در این دوران با فشار بر بخش دولت 
محقق نمی شود و دولت نباید به هر طریقی از 
گروهی که عملکرد شفافی دارند به هر بهانه ای 
مالیات اخذ کند و گروهی از سوداگران با خرید 
و فروش زمین و مسکن و سکه آزادانه بدون 

پرداخت ریالی در کشور زندگی کنند. 
 مسکن یکی از اصلی ترین محورهای 
اجرای طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
محسوب می شود، به نظر شما هم اکنون 
زیرساخت های مناسب برای شناسایی 
خانه های مشمول این مالیات در کشور 

مهیاست؟
زیرساخت های آن کاملًا روشن است، در 
مسکن کسی که معامله می کند، معلوم است 
با چه قیمتی معامله می کند و چه کسی باید 
مالیاتش را بپردازد. علت اینکه الان روی بازار 
مسکن هم متمرکز شدیم برای این است که 
فعلًا سهل تر از هر جای دیگری است و آمریکا 
که بازترین اقتصاد دنیا است، ۸/۱۲ درصد از 
کل درآمدهای مالیاتی اش از مالیات حاصل 
از مستغلات و مسکن است همچنین نکته 
دیگر آنکه یکی از کارکردهای نظام مالیاتی 
فقط کاهش نابرابری ها نیست که البته نقش 
مهمی می تواند ایفا کند اما نظام اقتصادی ما  
رانت و نابرابری در اشکال مختلف به اسم بازار 
خصوصی و بازار آزاد تولید می کند که می شود 
خیلی جاهای دیگر کنترل کرد و این نابرابری ها 
را تا حدود زیادی کاهش داد بنابراین به نظر من 
در جاهای دیگر هم باید به سراغ این نوع مالیات 
رفت. بدیهی است، گسترش رانت و فساد در 
حوزه های مختلف به مثابه سرطانی خواهد بود 
که دیگر نمی توان این مشکل را با آسپرین حل 
کرد و نیاز به عمل جراحی برای درمان آن داریم 
که البته حتماً خونریزی و درد خواهد داشت 
که شاید کسی نخواهد یا نتواند که این درد و 
خونریزی را تحمل کند باید فضا را به گونه ای 
آماده و مهیا کنند که فضا برای بخش خصوصی 

مطلوب و قابل تنفس باشد.
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اخبــار
  فرصت ۸۰ روزه 

به بخشی از صادرکنندگان 
برای فروش ارز در نیما

بر اساس اعلام سازمان توسعه تجارت 
محصولات  صادرکنندگان  کلیه  ایران، 
پتروشیمی، پالایشی، فولادی، فلزات اساسی 
رنگین و فرآورده  های نفتی مکلف به عرضه 
۱۰۰ درصدی ارز حاصل از صادرات خود 
در سامانه نیما طی ۸۰ روز پس از صدور 
پروانه صادراتی شدند. در راستای اجرای 
ماده ۸ آئین نامه اجرایی تبصره ۶ بند )ح( 
ماده ۲ مکرر قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، صادرکنندگان محصولات پتروشیمی، 
پالایشی، فولادی، فلزات اساسی رنگین و 
فرآورده های نفتی ملزم به فروش ۱۰۰ درصد 
ارز حاصل از صادرات خود به صورت حواله 
در سامانه نیما هستند، همچنین گفتنی 
است پایش سیستمی این فرایند بر اساس 
کد تعرفه  های مشمول در ماده یاد شده 
صورت می گیرد. این قاعده از تاریخ ابلاغ 
آئین نامه اجرایی تبصره ۶، یعنی میانه آذر ماه 
سال قبل برای صادرات محصولات یاد شده 
اعمال شده است که در اصل بر اساس مصوبه 
ششمین نشست کارگروه بازگشت ارز حاصل 
از صادرات، مهلت ایفای تعهدات ارزی حاصل 
از صادرات این محصولات از دهم فروردین 
امسال از چهار ماه به ۸۰ روز کاهش یافته 
است. به گزارش ایسنا، از بهار سال ۱۳۹۷ و 
همزمان با از سرگیری تحریم های آمریکا، 
دولت اعلام کرد که برای تامین نیازهای ارزی، 
صادرکنندگان موظف هستند که ارز حاصل 
از صادرات خود را در چارچوب چند روش 
مشخص به کشور بازگردانند. بر این اساس 
صادرکنندگان برای استفاده از تسهیلات 
صادراتی و البته جلوگیری از جرایم اقتصادی، 
باید ارز خود را در قالب تعهد ارزی به کشور 

بازگردانند. 

 انتقادات اصناف 
به سامانه نوین اصناف

هیات رئیسه اتاق اصناف تهران انتقادات 
خود را به سامانه نوین اصناف مطرح کردند 
که صدور جواز بدون دریافت مستندات، 
اضافه نشدن گزینه ابطال یا تعلیق جواز کسب 
برای اتحادیه ها و رعایت نشدن قانون نظام 
صنفی در این روند از جمله این انتقادات است. 
محمدرضا فرجی در مراسم دیدار اعضای 
هیات مدیره اتاق اصناف تهران با خبرنگاران، 
اظهار کرد: در سامانه نوین اصناف یک اشتباه 
استراتژیک اتفاق افتاده که امیدواریم سهوی 
بوده باشد. بر این اساس در حال حاضر بدون 
دریافت مستندات جواز کسب و فقط با احراز 
کد ملی، عکس و سند ملکی، صادر می شود. 
وی افزود: ما در حال نامه نگاری با وزارت 
اقتصاد در این رابطه هستیم. به نظر می رسد 
این روند به سمت و سوی خطرآفرینی برای 
جامعه پیش می رود. با این روند جدید ممکن 
است در یک هفته به اندازه کل مدتی که نوین 
اصناف فعال بوده، مجوز صادر شود، در حالی 
که صحت برخی از این اطلاعات مشخص 
نیست و بعدا هم اتحادیه ها باید به مشکلات 
رسیدگی کنند. به گزارش ایسنا، فرجی با 
بیان اینکه به رغم وعده ها، هنوز گزینه ابطال 
یا تعلیق جواز کسب برای اتحادیه ها اضافه 
نشده، گفت: برآورد می شود اگر این روال تا 
هفته آینده ادامه پیدا کند، به اندازه سه ماه 
اخیر جواز صادر شود، اما هیچ اتحادیه ای 
نمی تواند به همه این جوازها رسیدگی کند. 
امیدواریم برای افراد متخلف، افرادی که در 
قید حیات نیستند اما هنوز کد ملی فعال 
دارند و غیره جواز صادر نشود، چراکه برای 
جامعه اصناف و کل جامعه خطرآفرین خواهد 
بود. عضو هیات رئیسه اتاق اصناف تهران 
با بیان اینکه مورد داشتیم در یک مکان 
۳۲ جواز کسب صادر شده، گفت: ۳۲ جواز 
کسب به منزله آزادی ۳۲ عدد فردی است 
که حداقل به خاطر ضرب و شتم در زندان 
بودند و با جواز کسب به عنوان وثیقه آزاد 
شدند یا ۳۲ وام بانکی که به استناد جوازها 
پرداخت شده باشد. تضعیف اتاق های اصناف 
به لحاظ امنیتی هم نتایج خوبی نخواهد 
داشت همچنین حمید رضا رستگار - رئیس 
اتاق اصناف تهران - با بیان اینکه در روند فعلی 
قانون نظام صنفی رعایت نشده، گفت: هزاران 
نفر پای جواز متعهدند قرار نیست هر کس با 
هر روندی بتواند آن را دریافت کند. ضمن 
اینکه باید به این نکته توجه کرد که افرادی 
که جواز کسب دریافت می کنند قرار است 
به مردم خدمات ارائه کنند و بعضا با جان و 

سرمایه مردم سر و کار دارند. 

طرح کالابرگ شکست خورد؟
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: در 
گام اول اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی، 
آن استقبالی که مورد انتظار ما بود، از سوی 
مردم محقق نشد. وی افزود: ما بر این باور 
هستیم که به سفره مردم توجه کنیم و یکی 
از سیاست های کلان دولت این است که 
در رابطه با سفره دهک های کم برخوردار و 
کم درآمد جامعه تمهیداتی داشته باشد. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: یکی 
از این تمهیدات کالابرگ است و کالابرگ 
نیز الزام قانونی است، یعنی حکم تکلیفی 

قانون است. 

 مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت:در نیمه دوم امسال 
حدود ۸ میلیارد دلار برای توسعه دو میدان مشترک ایران 
قرارداد امضا می شود.به گزارش  مهر، محسن خجسته مهر 
در نشست خبری، با اصحاب رسانه گفت: از ابتدای دولت 
سیزدهم تا کنون صادرات نفت افزایش دو برابری داشته است.

وی ادامه داد: در ابتدا تولید نفت ۲.۲ میلیون بشکه در روز 
بود که به تدریج افزایش یافت؛ هم اکنون تا یک هفته دیگر 
تولید نفت ۱۵۰ هزار بشکه افزایش پیدا می کند.خجسته 
مهر خاطر نشان کرد: تا پایان شهریورماه نیز ۱۰۰ هزار بشکه 
دیگر به تولید نفت ایران اضافه می شود و تولید وارد کانال ۳.۵ 
میلیون بشکه می شود.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه 
داد: در نیمه دوم امسال حدود ۸ میلیارد دلار برای توسعه 

دو میدان مشترک ایران قرارداد امضا می شود.وی ادامه داد: 
توسعه میدان مشترک پارس جنوبی در همه دولت ها انجام 
شده است و در فاز ۱۱ نیز اگرچه کارهایی انجام شده بود، 
اما قابل عرضه نبود.معاون وزیر نفت تأکید کرد: اگر توتال 
توسعه فاز ۱۱ را ادامه می داد، تمام چاه ها را پس از ۶ سال وارد 
مدار تولید می شد و با توجه به ناترازی گاز، تولید زودهنگام 
با چهار حلقه چاه و انتقال سکوی فاز ۱۲ به موقعیت فاز 
۱۱ در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفت و ساخت سکو 
و جکت دوم نیز سفارش گذاری شد.به گفته خجسته مهر اگر 
سکو جابه جا نمی شد، برداشت گاز از فاز ۱۱ پارس جنوبی 
حدود سه سال به تأخیر می افتاد.وی ادامه داد: فاز ۱۱ در نقطه 
صفر مرزی است و از چهار لایه گاز تولید می شود و لازم است 

تولید مرحله به مرحله انجام شود تا از مهاجرت گاز جلوگیری 
کنیم.مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه مذاکرات 
توسعه فاز ۱۱ از حدود سال ۷۹ آغاز شده است، گفت: با وجود 
تأخیر ۲۰ ساله توانستیم ظرف ۲۰ ماه تولید گاز از این فاز را 
آغاز کنیم که افتخار ملی به شمار می رود.خجسته مهر افزود: 
شرکت فرانسوی توتال دو بار برای توسعه فاز ۱۱ حاضر شد، 
اما شانه خالی کرد و حالا با توان داخلی آماده تولید گاز از فاز 
۱۱ هستیم.وی با اشاره به اینکه مهم ترین پروژه راهبردی 
در صنعت نفت فشارافزایی است، گفت: با توجه به شرایط 
بین المللی و تحریم ها مانند دیگر کشورها نمی توانیم فعال 
باشیم، اما ثابت کرده ایم پیشرفت های بزرگ را در شرایط 

تحریم تجربه کرده ایم.

مدیرعامل شرکت ملی نفت : 

تولیدنفتواردکانال3/5میلیونبشکهمیشود

»آرمان ملی« در گفت وگو با حسین راغفر ضرورت های اجرای موفق طرح های مالیاتی را بررسی می کند؛  

مالیات ستانی اقتدار عادلانه نیاز داردمالیات ستانی اقتدار عادلانه نیاز دارد
 با این  سیستم مالیاتی سوداگری را تشویق می کنیم       مالیات ستانی با گفتار درمانی اجرا نمی شود

        نظام مالیاتی پاشنه آشیل اقتصاد کشور


